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LUCIE BÍLÁ DNES SLAVÍ
SVÉ 55. NAROZENINY
ZPĚVAČKA K JUBILEU PŘIPRAVILA ON-LINE KONCERT ZDARMA STRANA 9

Svátek slaví: Hermína

Aprílové počasí v Česku. Minulý týden v tílku, včera ve sněhulích
Zatímco před týdnem panovaly v Česku téměř letní teploty, s koncem Velikonoc se vrátil zimní ráz počasí. Na řadě míst, a to i v nížinách, sněžilo a mrz-
lo. V Krušných horách napadlo až 10 centimetrů prašanu. V západní polovině Čech bude sněžit i dnes, na Moravě pršet, denní teploty budou kolem pěti
stupňů. Vítr a sníh se prohnaly i hlavním městem, na snímku je Karlův most včera odpoledne. Od pátku ale opět přijde jaro, podle předpovědí přes den
teploty poletí až ke 14 stupňům. ČTK

Covidová situace se
lepší. Co bude dál?
Číslo R. Hodnota klesla na 0,71. Rozvolnění. V dubnu by mohlo postupně dojít k otevření obchodů nebo
zahrádek u restaurací. Školy. O systému návratu se jedná. Odvolání. Zřejmě skončí Blatný a Plaga STRANA 4
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Kulinářský mág
Jiří Babica je již
více než rok nejen
bývalou televizní
celebritou, ale
také youtuberem.

Vnaší speciální filmové rubri-
ce Strážce streamu, v níž re-
daktor Filip Jaroševský sledu-
je zajímavé seriály nebo fil-
my, jsme si posvítili na youtu-
bový kanál televize kuchaře
Jirky Babici. Po roce fungová-
ní mu namnožil fanoušky na
úctyhodných, byť necelých,
čtyřicet tisíc odběratelů.
A také červené hodnocení na
csfd.cz.

Co o Babicovi píše
redaktor deníkuMetro
Rovnou se přiznám, toho-

hle chlapa neskutečně žeru.
Ne ani tak proto, že bych ně-

kdy v minulosti sledoval jeho
televizní vaření či si naopak
liboval v zesměšňování jeho
schopnosti dělat v kuchyni
nečekané kreace a kompro-
misy. Jirka, jak mu doufám
jako fanda smím říkat, se
však v tomhle ničím nesváza-
ném YouTube konceptu ne-
skutečně našel. Pochopil to-
tiž, že jeho hlavní síla není
jen ve vaření, ale také ve vel-
ké dávce sebeparodie, nadsáz-
ky a energie.
Na úvod se přiznám, že

jako mnoho jiných diváků se
trošku ztrácím v obsahu, kte-
rý Jirka produkuje. Mám na
mysli fakt, že je jeho Babico-
va televize zároveň přítomna
na YouTube i na platformě
televizeseznam.cz. Osobně
mám raději youtubovou va-
riantu, a ačkoliv se tyto dvě
verze obsahově v lecčems kry-
jí, zaměřím se dnes na tu you-
tubovou. Ta pro svou uvolně-
nost, energii a také až dadais-
tickou „mimóznost“ nesměla

chybět v naší internetové rub-
rice Strážce streamu.

Babicův salát á la Filip
Jsi doma, je to otrava, chá-

pu. Tak neseď na zadku a ne-
zoufej amísto toho uvař něco
dobrého pro sebe a svoji rodi-
nu. S touhle tezí začal Babica
poprvé vařit na YouTube
v březnu loňského roku. Po-
dobně jako mnoho celebrit
se zkoušel odreagovat v první
vlně pandemie a většina lidí,
myslím, že i já, na to koukala
jako sůvy z nudlí. Jaké bylo
moje překvapení, když jsem
podle jeho videí začal sám va-
řit. Je nasnadě, že jsemnezku-
sil okopírovat zdaleka všech-
no. Mí přátelé i rodina ale již
nyní dobře vědí, co je „Babi-
cův salát á la Filip“. Na Jirko-
vě kanále ho najdete pod jmé-
nem „salát Motörhead k veče-
ři i svačině“, a aby to bylo ješ-
tě složitější, správně jde o tak-
zvaný Wurst-Käse-Salat. Tím
ale veškeré složitosti končí.

Vtipné je, že jsem se v za-
čátcích sám zdráhal přiznat,
že mám tenhle tradiční re-
cept na německý kyselý salát
se sýrem a salámem právě
z Babicova kanálu. Nebyl
jsem ale jediný novinář, kte-
rého Babicova televize nejpr-
ve trošku mátla. Není takový
problém najít na internetu
několik bulvárních článků,
kde je právě příprava tohoto
tradičního německého recep-

tu popisována jako Babicův
výmysl, který se nedá jíst. Ta-
kových křivd si Jirka za svou
kariéru zažil vícero. Není pro-
to důvod se v tom zbytečně
piplat. Ten salát vám prostě
doporučuju.

Hrnce prodávat nemusí
Jeho konceptu prostě ne-

jde nefandit, už také proto,
že Jirku nenutí k potupnému
prodeji hrnců a vaření několi-
ka chodů během půlhodino-
vého pořadu. To téhle kreativ-
ní duši, která nikdy nepocho-
pí dogmatismus některých
stoupenců Zdeňka Pohlrei-
cha, nikdy moc neslušelo. Jir-
ko Babico, fandím ti. Jsi kuli-
nářský mág!
Rubrika Strážce streamu

každý pátek na Metro.cz zve-
řejňuje tipy na skvělé seriály
nebo cool filmy.

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Jiří Babica MAFRA

Strážce streamu: Jirka je bůh.
Jen si k němu musíte dojít

inzerce
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Záchranná lana
mizí u jezů, zloději
riskují životy
topících se lidí.

Státní podnik Povodí Odry se
pravidelně potýká s krádeže-
mi záchranných prvků umís-
těných u nebezpečných jezů
v regionu. Každoročně si jich
zloději odnesou několik. Ris-
kují tak životy tonoucích.

O víkendu se utopili tři
mladíci
Lano se záchrannou podko-

vou chybělo i u splavu ve
Frýdlantu nad Ostravicí, kde
se během prodlouženého ví-
kendu utopili tři mladíci. Po-
kud by tam prvek byl, šance
na záchranu tonoucích je
vždy větší. V Moravskoslez-
ském kraji je 15 jezů, které
vodohospodáři společně
s hasiči vytipovali a označili

za nebezpečné. Ten ve
Frýdlantě nad Ostravicí, kde
se tragédie v pátek stala, pat-
ří mezi ně. „V povodí je ale
dalších 1000 jezů. Každý
z nich může být za určitých
okolností nebezpečný,“ dopl-
nila mluvčí povodí Šárka Vlč-
ková.

Devět z patnácti jezů bez
vybavení pro záchranu
Vlčková také dodala, že

všech 15 nebezpečných jezů

pracovníci vybavili po doho-
dě s hasiči právě lanem a zá-
chranným prvkem ve tvaru
podkovy. Toto zařízení loni
zmizelo u devíti z nich. „In-
vestice do vybavení nás vyšla
na 300 tisíc korun. Záchran-
né prvky se ale pravidelně na
některých místech ztrácejí.
Lidé je kradou, i když simuse-
jí být vědomi, že slouží k zá-
chraně lidí, kteří se ve vodě
dostanou do problémů,“ řek-
la Vlčková. ČTK

Páteční tragédie

Opravy tahu na Rakousko
Silničáři začali opravovat hlavní tah na Rakousko, silnici
ve Velešíně na Českokrumlovsku. Řidiče čekají omezení,
jež se dotknou hlavně kamionů, které budou muset do
poloviny června místo objíždět přes Český Krumlov. 2x ČTK

Tři mladíci se utopili v řece
Ostravici.

● Událost se u jezu ve Frýdlantu
nad Ostravicí stala v pátek
odpoledne. Skupina mladých
lidí trávila čas na břehu řeky.
Čtyřiadvacetiletý mladík podle
policie skočil do vody a začal
se topit. Dva kamarádi skočili
za ním a chtěli mu pomoci.

Utopili se všichni. Těla dvou
se našla ještě v pátek.

● Podle Vlčkové ale riskovali,
do proudu řeky vstoupili ve
chvíli, kdy tam bylo hodně
vody. V souvislosti s jarním tá-
ním v řece v té době protéka-
lo 14 metrů krychlových vody
za sekundu. Což je téměř prv-
ní stupeň povodňové aktivity.

Seznam všech prodejen na www.albert.cz
Nabídka nebaleného pečiva neplatí pro prodejny Brno – Libušina tř. 6, Libušina tř. 918/17a, Masarova, Stará osada.
Obsah vlákniny: chléb 10g, rohlík 7g na 100g výrobku. Žitná vláknina přispívá k normální činnosti střev v rámci vyvážené stravy a zdravého životního stylu.

DENNĚ PEČEME
ZA CO NEJMÉNĚ

SUPER CENAUPER CENAUPE-PE00ER C 00ER C

34 90
000 9SUPER CENA00,90SU000,90SUPER CENA00,90SU000 9SU00,90SU ENCENA

SUPER CENAUPER CENAUPE-PE00ER C 00ER C

29 90
000 9SUPER CENA00,90SU000,90SUPER CENA00,90SU000 9SU00,90SU ENCENA

SUPER CENAUPER CENAUPE-PE00ER C 00ER C

6 90
000 9SUPER CENA00,90SU000,90SUPER CENA00,90SU000 9SU00,90SU ENCENA

Rohlík Mlynářský žitný
• 60 g
• 100 g = 11,50 KčChléb

Mistrovský
• žitno-pšeničný
• ze žitného kvasu
• 800 g
• 100 g = 4,37 Kč

Chléb
Mlynářský žitný
• 500 g
• 100 g = 5,98 Kč

3× VÍCE
VLÁKNINY

10 G VLÁKNINY NA 100 G

• BOHATÝ NA VLÁKNINU

Kradou a zvyšují
riziko utonutí

inzerce
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Spekuluje se, že
premiér odvolá
důležité ministry.

Ministr zdravotnictví Jan Blat-
ný prý končí, potvrdil to důvě-
ryhodný zdroj. Podle informa-
cí CNN Prima NEWS odchází

také šéf resortu školství Ro-
bert Plaga. Podle médií oba
odvolá již dnes premiér An-
drej Babiš. Redakci to potvrdi-
ly dva důvěryhodné zdroje.
Podle televize má Blatného
nahradit ředitel Fakultní ne-
mocnice Královské Vinohra-
dy Petr Arenberger. Školství
má vést poslanec za hnutí
ANO a rektor Vysokého učení

technického v Brně z let 2006
až 2014 Karel Rais.
Premiér podle CNN Prima

News zvažuje, že by seminis-
trem mohl stát také posla-
nec za hnutí ANO Patrik Na-
cher. „Vůbec se k tomunebu-
du vyjadřovat. Když jsem
říkal, že se k ničemu nebudu
vyjadřovat, tak vám to nebu-
du říkat. Omlouvám se.

Časem mě třeba pochopíte,“
řekl Nacher.
O konci šéfa zdravotnictví

se spekuluje již déle. Posled-
ní dobou se také stal terčem
kritiky ze strany premiéra.
Začátkembřezna Babišminis-
trovi poslal již nejméně čtvr-
tý vytýkací dopis za zhruba
dva týdny. V tom posledním
Blatnému vytkl přísné pod-

mínky pro podávání experi-
mentálního léku na nemoc
covid-19 bamlanivimab.
V posledních týdnech vyšlo

najevo, že nabídku na post
ministra zdravotnictví dostal
hlavní epidemiolog IKEMu
Petr Smejkal. Nabídku však
odmítl, vládě v současnosti
radí prostřednictvím odbor-
né skupiny.
Odvolání Blatného požado-

val v rozhovoru pro Parla-
mentní listy prezident Miloš
Zeman. Důvodem je postoj
Blatného k ruské vakcíně
Sputnik V proti covidu-19.
Blatný totiž trvá na tom, že
ruská látka musí mít před vy-
užitím vČesku souhlas Evrop-
ské agentury pro léčivé pří-
pravky.

Arenberger v tomto ohledu
zastává trochu jiný názor.
„Vím o řadě pacientů, kteří
na Sputnik čekají. Rozumné
řešení vidím v tom, že by se
udělala rozsáhlá klinická stu-
die na větším počtu pacientů,
kdy obě strany vědí, že jdou
do experimentálního prepará-
tu, kterému nějaké to razítko
chybí, a vstupují do toho dob-
rovolně,“ vysvětloval před
časem Novinkám. iDNES.cz

*Platí pro nákupy zákazníků zaregistrovaných
a současně přihlášených v online shopu dm.cz.

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU

DORUČENÍ
ZDARMA
U NÁKUPU OD 1290 Kč*

dm.cz

Vyživuje suché
a poškozené vlasy.
Chrání vlasy před
teplem během fénování,
usnadňuje jejich
rozčesávání a pomáhá
uhlazovat vlasovou
strukturu. Balea

hydratační
vlasové mléko
200 ml, 2 druhy

4990
24,95 Kč za 100 ml

Kč

inzerceZemřelo více lidí

13 500
Počet úmrtí v Česku letos
v únoru byl po lednovém
rekordu opět mimořádně
vysoký. Zemřelo 13 500 lidí,
což přibližně o třetinu překo-
nalo pětiletý průměr množ-
ství úmrtí. Oproti lednu ale
mrtvých zhruba o 2500 ubylo.
Oznámil to Český statistický
úřad. Důvody nárůstu úmrt-
nosti statistici neuvádějí.
Přinejmenším tisíce lidí měsíč-
ně nyní umírají po nákaze
koronavirem.

Epidemie slábne

1405
V pondělí v Česku přibylo
1405 potvrzených případů
nemoci covid-19. Je to nej-
menší denní nárůst od 6. pro-
since. V mezitýdenním srov-
nání jde o významný pokles
zhruba o 5500 nakažených,
tento údaj ale tentokrát není
vypovídající, protože minulé
pondělí bylo běžným pracov-
ním dnem. V zemi dosud s ná-
kazou novým koronavirem
zemřelo 27 169 lidí. Vyplývá
to z údajů ministerstva zdra-
votnictví.

Hasiči rozvážejí
testy do škol
Začala distribuce dvou mi-
lionů testů na koronavi-
rus do škol. Hasiči je od
včerejška rozvážejí ze
všech skladů Správy stát-
ních hmotných rezerv.

Nabízí vyšetření
protilátek
Ústav laboratorní medicí-
ny Fakultní nemocnice Os-
trava nabízí zájemcům vy-
šetření na přítomnost pro-
tilátek proti onemocnění

covid-19. K odhalení proti-
látek využívá novou plně
automatickou laboratorní
linku. Rychlejší metody
odhalí, zda člověk má do-
statek protilátek ve třídě
IgG. Ty se tvoří buď po pro-
dělané infekci, nebo po
vakcinaci. Za vyšetření
lidé zaplatí 750 korun.

Nemocní, počítají
se na desítky
Situace v regionech se lep-
ší. Nemocnice hlásí desít-
ky nově nemocných lidí
denně. Například na Karlo-
varsku včera zaznamenali

31 případů, na Plzeňsku
33 případů. ČTK

Děti do škol?
Podle ministra školství
Roberta Plagy a ministra
zdravotnictví Jana Blatné-
ho by se 12. dubna do škol
měly vrátit děti prvního
stupně základních škol
a také předškoláci. Ve ško-
lách má být rotační výuka.
Žáci budou muset ve škole
dvakrát týdně podstoupit
antigenní test na covid. Vý-
hrady k plánu má ovšem
premiér Andrej Babiš. Ne-
chápe, proč se do škol vrá-
tí jen část dětí. iDNES.cz

Končí Blatný a Plaga? Mluví
se o prosazování Sputniku V

Rozvolňování

Koncem dubna by mohly
znovu začít otevírat provozov-
ny služeb, obchody nebo za-
hrádky restaurací, které jsou
nyní zavřené kvůli protiepide-
mickým opatřením vlády.
V rozhovoru pro deník Mladá
fronta Dnes to řekl vicepre-
miér a šéf Ústředního krizové-
ho štábu Jan Hamáček.

● Harmonogram rozvolňování
má ale podle něj ještě určit
ministerstvo zdravotnictví.
Hamáček také potvrdil, že
vláda už nebude žádat pro-
dloužení nouzového stavu,
na který se váže většina vlád-
ních opatření.

● Od 12. dubna tak přestane
platit omezení cest mezi
okresy i zákaz nočního vy-
cházení. „Počítám, že kon-
cem dubna by se za předpo-
kladu, že vše půjde dobře,
mohly začít otevírat služby,
obchody, předzahrádky. Ale
to je můj soukromý odhad,“
řekl. To potvrdil také ministr
obchodu Karel Havlíček. Po-
dle něj se 12. dubna otevřou
obchody s dětským obleče-
ním a obuví, papírnictví, čis-
tírny, prádelny, zámečnictví
či farmářské trhy.

Reprodukční číslo

0,71
Včera ráno bylo v nemocni-
cích volných 28 procent stan-
dardních lůžek s kyslíkem,
zhruba 2000 postelí bylo k dis-
pozici covidovým pacientům.
Hodnota indexu PES, kterým
se dříve řídila protiepidemic-
ká opatření, klesla po jed-
nom dni z 55 zpět na 52
bodů. Důvodem je výrazný
pokles reprodukčního čísla
z 0,81 na 0,71. Číslo udává,
kolik dalších lidí v průměru
nakazí jeden pozitivně testo-
vaný.

Krátce
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VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU
S obsahem kokosového
oleje a hyaluronu
ntenzivně hydratuje pleť
a zmírňuje první známky
vrásek. Vhodné pro
všechny typy pleti.

Balea**
Milky Cocos
pleťová maska
1 ks

2990
Kč

DORUČENÍ
ZDARMA
U NÁKUPU OD 1290 Kč*

dm.cz

* Platí pro nákupy zákazníků zaregistrovaných
a současně přihlášených v online shopu dm.cz.

** Tato nabídka je kusově omezena.

I když řada lidí pracuje v reži-
mu home office, méně práce
určitě nemají. „Jsem v jed-
nomkole. Sicemi odpadlo vo-
zení dětí do školy a cestování
do práce, ale jinak jsemzapřa-
žená na více než 100 procent.
Pomáhám dětem s učením,
do toho každý den vařím obě-
dy i večeře, uklízím, peru, dě-
lám věci do práce a ještě mu-
sím zvládnout nákupy, úřady
a občas nějaké doktory. Je
toho nad hlavu. Někdy mám
pocit, že už nezvládám,“ říká
35letá Marie, která má doma
dvě děti na prvním stupni ZŠ.
Když je toho moc, stěžuje si
Marie, že špatně spí. A když
se do toho ještě nepohodne

s manželem, který do práce
chodí, ale s domácností jí
moc nepomůže, a ještě mívá
špatné nálady, má pocit, že
už nemůže dál.
A Marie není sama. Součas-

ná doba klade vysoké nároky
na psychiku všech generací.
Mladým lidem chybí sociální
kontakt, pracující řeší chod
domácnosti, domácí výuku
a vlastní zaměstnání a senio-
ři se vlivem informací z mé-
dií bojí více než kdy jindy
o své zdraví. „To vše může
způsobit nepříjemné pocity,
které se prohloubí z úzkosti
do panických ataků nebo do-
konce deprese,“ upozorňuje
Helena Bačová, specialista od-

borného rozvoje Lékáren
Agel. Spousta lidí se se svými
problémy svěřuje lékární-
kům a žádají je o volně pro-
dejné přípravky, které by
jich úzkosti zbavily nebo
aspoň její dopady utlumily.
„Většina pacientů mluví o tě-
lesných potížích, nikoliv
o své úzkosti – tu si často ne-
uvědomují nebo nepřipouště-
jí. Proto je na lékárníkovi,
aby se správně ptal a na zákla-
dě odpovědí určil, zda situaci
lze zvládnout přípravky z lé-
kárny nebo je čas na doporu-
čení návštěvy lékaře,“ dopl-
ňuje Bačová.
Jaké pocity pacienti s úz-

kostí nejčastěji popisují? Nej-

častěji hovoří o poruchách
spánku, bušení srdce, pocitu
nevolnosti, někdy je to i bo-
lest na hrudi či chvění rukou.
Velmi žádané bývají prepa-

ráty na bázi bylinek. „V lé-
kárně najdete pestrou pale-
tu přípravků od bylinných
preparátů ve formě tablet, si-
rupů až po sypané čaje. Na
úzkost a nespavost jsou účin-
né například výtažky z chme-
le, třezalky, meduňky, mu-
čenky, levandule, kozlíku
a jejich různé kombinace. Za-
jímavostí je inhalace levan-
dulového oleje, kdy se pár
kapek přidá do difuzéru
nebo aromalampy. Přimigré-
nách a pro celkové zklidnění

lze před spánkem nakapat
třeba i na polštář,“ radí Hele-
na Bačová. KAMILA HUDEČKOVÁ

Deprese, úzkost PROFIMEDIA.CZ

Odsouzený lobbista Roman Ja-
noušek požádal soud v Brně
o další přerušení výkonu tres-
tu ze zdravotních důvodů,
uvedla Česká televize. Vlivný
podnikatel dříve napojený na
pražskou politiku si má odpy-
kávat 4,5 roku za to, že opilý
srazil svým vozem ženu a od
nehody ujel. Výkon trestu mu
byl přerušen opakovaně. Ve
vězení dosud strávil zhruba
rok a čtvrt. Janoušek má vý-
kon trestu dosud přerušený
do konce dubna. Podle lékař-
ských posudků Janoušek trpí
nevyléčitelnou nemocí a při
chůzi se musí opírat o fran-
couzskouhůl. Po operacimoz-
ku má podle lékařů v hlavě
implantát, který by se pohy-
bem mohl uvolnit a Janouška
tak zabít. Server SeznamZprá-
vy ale získal fotografie z přelo-
mu let 2019 a 2020, kdy si Ja-
noušek užívá bez hole nebo
bez jakéhokoli omezení v ly-
žařském oblečení zasněžené
svahy rakouských Alp. Jeho
výletem se začala zabývat imi-
nistryně spravedlnosti Marie
Benešová. ČTK

inzerce

Iniciativa proti
dezinformacím.

Na Univerzitě Palackého
v Olomouci vznikla iniciativa
s názvem Lovci kachen. Za-
stoupeni jsou v ní lékaři, věd-
ci a studenti univerzity, kteří
se rozhodli „lovit“ ve veřej-
ném prostoru dezinformace,
hoaxy a konspirační teorie tý-
kající se epidemie onemocně-
ní covidem-19, jeho léčby či
očkování. Nepravdivé infor-

mace, které v éteru zachytí,
uvádějí na pravoumíru na so-
ciální síti, informovala uni-
verzita ve svém Žurnálu.
„Snažíme se, aby se univerzi-
ta, jako veřejná vysoká škola,
tímto zhostila své společen-
ské zodpovědnosti,“ uvedl
Vít Procházka z hemato-onko-
logické kliniky Lékařské fa-
kulty.
Iniciativa mapuje veřejný

mediální prostor, sociální
sítě a sleduje odborné skupi-
ny a spřízněnéweby. Opírá se
přitom o expertní stanoviska

svých členů – lékařů a imuno-
logů. „Výhodou je, že řada
z nás se prací s dezinformace-
mi dříve zabývala a na toto
téma publikuje a přednáší.
Naší strategií je komuniko-
vat odborně, ale srozumitel-
ně a slušně, proto jsme si sta-
novili i svůj etický kodex,“ do-
plnil Procházka.
Základním kamenem ini-

ciativy jsou podle něj studen-
ti. Lovci kachen se prezentují
hlavně na sociálních sítích –
Facebooku, Instagramu a You-
Tube. „Unikátní jsme v pro-

dukci původní audiovizuální
tvorby. Videa tvoříme sami
v místních podmínkách
a s místními zdravotnickými
experty,“ dodal Procházka.
Na sociální síti se iniciativa

Lovci kachen nejnověji věnu-
je například informacím
ohledně vakcíny Sputnik, tvr-
zením oneplodnosti způsobe-
né vakcínami, ale i otázkám
ohledně použití preparátu
ivermektin či hoaxům ohled-
ně úmrtí po vakcinaci. Inicia-
tiva plánuje živé přenosy
přednášek. ČTK

Nechce trest.
Lobbista opět
žádá soud

Krátce

Nejbohatší Češi
Časopis Forbes uveřejnil
žebříček nejbohatších
lidí na planetě. Mezi Če-
chy první místo obsadil
tragicky zesnulý Petr
Kellner. Hodnota jeho
majetku byla 382 mili-
ard korun a patřilo mu
tak 110. místo mezi nej-
bohatšími lidmi světa.
Druhým nejbohatším Če-
chem je majitel skupiny
KKCG Karel Komárek
s majetkem přesahují-
cím 5,5 miliardy dolarů.
Třetím je realitní mag-
nát Radovan Vítek.

Dívka padala 15
metrů ze skály
Sedmnáctiletá dívka se
v neděli zřítila v Brně
z opevnění pod Petro-
vem, padala 15 metrů.
Se zraněními skončila
v nemocnici. Dívka po-
dle kamerového zázna-
mu na okamžik usnula
a spadla. Okamžitě jí po-
mohli strážníci městské
policie.

Neodvedla daň
Soud se bude ve veřej-
ném líčení zabývat přípa-
dem státní zástupkyně
Sylvy Krützner. Podle ob-
žaloby nezaplatila daň
z prodeje bytu. Za to jí
hrozí až tři roky ve věze-
ní. Od soudu ale dostala
trest zaplatit 360 tisíc ko-
run. Proti tomu podala
odpor. Na její kauzu dří-
ve upozornil server Se-
znamZprávy. Podle vyšet-
řovatelů koupila v roce
2012 byt od městské čás-
ti Praha 10 za 891 tisíc
korun. Později byt proda-
la dalšímu majiteli za 3,4
milionu korun. ČTK

Vznikli „Lovci kachen“

Úzkosti. Nápor neustává, pomůžou bylinky
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Ještě na přelomu let
2019 a 2020 si Česko
i Evropa nevěděly rady
se starým papírem.
Bylo ho moc, Čína ho
už nechtěla. Teď je
všechno jinak.

Výkupní ceny nula celá nula. To byla
situace, se kterou se v posledních se-
zonách setkávali lidé, kteří si sběrem
starých novin a dalšího papíru přivy-
dělávali třeba k nízkým penzím. Vý-
kupny braly papír jen od městských
společností zaměřených na odvoz od-
padků, výjimečně vykupovaly za do-
slova halířové částky za kilogram.

Diskontní ceny starého papíru
zavinila nízká čínská poptávka
„Nízké ceny, blížící se nule u papí-

ru nejnižší kvality, byly způsobené
tím , že se Čína, jako velký odběratel
sběrového papíru, zaměřila na sběr
ve své zemi a výrazně omezila im-
port ze světa,“ uvedl loni v březnu
Walo Hinterberger, předseda Svazu
výrobců vlnité lepenky. Cenu ovlivni-
la i kůrovcová kalamita, protože na
trh se v Česku dostalo nadměrné
množství levného dřeva využitelné-
ho pro výrobu primárních vláken
z celulózy.
Jenže to byl teprve začátek epide-

mie a nikdo nepředpokládal, že pev-
ný papírový obal nebo papírová taš-
ka na jídlo se stanou kvůli epidemii
covidu strategickou potřebou pro in-
ternetové obchody či firmy zabývají-
cí se rozvozem jídla.

Na konci roku se zvýšil zájem
o patnáct procent
Právě výrobci obalových materiálů

z papíru patří v Česku mezi ty, kteří
už rok evidují vysoký růst výroby. Bě-
hem loňského roku se jenom výroba
vlnité lepenky určené na krabice
a další druhy obalů zvýšila v rámci
celé republiky o přibližně sedm pro-
cent. „V posledním čtvrtletí zazname-
nali výrobci opravdu vysoké tempo

růstu ve výši až o patnáct procent
v porovnání se stejným obdobím
roku 2019,“ doplňuje poslední statis-
tiky producentů obalového papíru
Hinterberger.

Starý papír se už zase vyplácí
I tento nárůst přispívá k tomu, že

opět stoupá poptávka po starém papí-
ru, který je hlavní surovinou pro vý-
robu vlnité lepenky. „Kilo papíru, tře-
ba starých novin a časopisů nebo letá-
ků, je teď u nás za dvě padesát, ale
jsou sběrny, které nabízejí ještě
více,“ potvrdil trend výkupčí pražské
sběrny na Smíchově.
Jeho slova potvrzuje například ce-

ník společnosti Kopas v pražských Zá-
běhlicích. Tady nabízejí pilným sbě-
račům za kilogram novin či časopisů
dokonce 3,60 koruny. PAVEL HRABICA

Krabice jsou potřeba všude. METRO

Čína ztratila zájem

20
O tolik milionů tun se snížila čínská
poptávka po sběrovém papíru ze
světa v roce 2019. O rok dříve ho
čínské nákladní lodě dopravily do
nejlidnatější země planety 28 milionů
tun, v roce 2019 to bylo už jen osm
milionů tun.

Jako na houpačce
Skoky v cenách vykupovaného
papíru nejsou ničím novým. Na-
příklad před pěti lety povyskoči-
ly ceny za kilogram až na tři ko-
runy. To vedlo například k tomu,
že lidé „vykrádali“ obecní kontej-
nery na starý papír a odnášeli
surovinu do výkupen, aby za ni

sami utržili peníze. Ceny ale
mění nejen poptávka výrobců
a vývoz do Číny. Například vý-
kupny mají menší přísun v létě.
Tehdy jsou totiž zavřené školy,
které si sběrem této suroviny při-
vydělávají na kroužky a výlety.
V Česku se odhadem do sběren
dostane ročně přes milion tun
sběrového papíru. PH

Po sběrovém
papíru je nyní
velká sháňka

Starý papír
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Kdo uvidí první?
Fotky šídélek sbírají
ochránci.

Rok 2021 byl vyhlášen Českým sva-
zem ochránců přírody jako Rok vá-
žek. První dospělé zástupce tohoto
okřídleného hmyzu lze vzácně spat-
řit právě teď. „Příroda se probouzí,
a tak se lze odreagovat od všech sta-
rostí koronavirových, politických
a dalších jejím pozorováním. Upozor-
ňujeme na ně a vyzýváme lidi, aby
nám posílali jejich fotografie. Prosí-
me i čtenáře Metra, foťte a posílejte,“
říká Jan Moravec ze svazu ochránců.
Většinu našich vážek můžeme ko-

lem vodních ploch pozorovat až od
května. Tito živočichové totiž přezi-
movávají pod vodou v podobě larev.
Ale existují i výjimky. „Dva druhy vá-
žek šídlatek totiž u nás přečkávají
zimu i ve stadiu dospělce. Jde o šídlat-
ku kroužkovanou a šídlatku hnědou.
Vzácnější šídlatku kroužkovanou lze
pozorovat v severozápadních Če-
chách odChebu po Chomutov, počet-
nější šídlatku hnědou je možné spat-

řitmozaikovitě po celé republice s vý-
jimkou horských oblastí,“ dodává
Moravec.
Nová generace těchto šídlatek se

líhne v období pozdního léta a kruh
se uzavírá. „Vzhledem k současné
epidemiologické situaci vás zatím ne-
můžeme pozvat na společnou pro-
cházku přírodou, vydat se po svém
okolí za vážkamimůže ale zkusit kaž-
dý samostatně. Pokud vážku v této
době opravdu objevíte, zkuste nám ji
i vyfotit a spolu s datem a lokalitou
poslat na e-mail info@csop.cz,“ dopl-
ňuje Moravec. FILIP JAROŠEVSKÝ

Šidélko ruměnné JAN MORAVEC, ČSOP

2x METRO

Právě teď jsou
vidět vážky

Před 70 lety zemřel generál,
který chtěl bojovat s Hitlerem
Armádní generál Sergej Vojcechovský neskonal v boji s nepřítelem
nebo stářím. Jeho pozoruhodný život ukončila smrt v irkutské oblasti
v sovětském gulagu 7. dubna 1951. Patřil k elitě carské armády, když
ale vznikly českoslovanské legie, stal se jejich velitelem. Poté ještě
bojoval proti novému bolševickému režimu, ale na začátku 20. let mi-
nulého století dostal nabídku, aby pomohl budovat československou
armádu. Dotáhl to v ní až na zemského velitele Moravy. Po schůzce
v Mnichově na podzim 1938 se ostře postavil proti kapitulaci a tvrdil,
že armáda je od toho, aby s nepřítelem bojovala. Přemýšlel o vojenské
vzpouře a sesazení prezidenta. Okupaci prožil už jako penzionovaný
voják, pod dohledem gestapa. Jenže hned v květnu 1945 ho v Praze od-
vedla z jeho bytu v Konviktské ulici v Praze 1 (snímek vpravo) sovětská
SMĚRŠ, Stalinovi lovci pravých i nepravých špionů a nepřátel sovětské-
ho režimu. Nepomohl mu ani ministr obrany Ludvík Svoboda, ani prezi-
dent Edvard Beneš, ruce od něho dalo i ministerstvo zahraničí. Až po
roce 1989 mu Václav Havel udělil řád. Vojenskou hodnost Vojcechov-
skému však dodnes nikdo nevrátil. Nebojácného generála připomíná
pamětní deska na domě sousedícím s tím, kde žil (vlevo). PH
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Švédové nepřetrži-
tě chodí do škol,
obchodů i hospod.
Přesto na covid
umírají dvakrát
méně než Češi.

Místem činu byl loni v břez-
nu Stockholm, kde hlavní
švédský epidemiolog Anders
Tegnell prohlásil: „Odmítám
lockdown. Je to jako zabíjet
mouchu kladivem.“ Šlo o od-
vážnou strategii hraničící
s experimentemna desetimi-
lionech spoluobčanů.
Nyní, po třinácti měsících,

na skandinávskou zemi pod-
niká nálety omladina z Ně-
mecka, Francie, Itálie nebo Ir-
ska. „Je to bezva. Můžete zajít
do kavárny nebo do posilov-
ny. Člověk může nastoupit
do autobusu a nemusí se bát,
zda ho nebude kontrolovat
policista. Cítím se tu zase na-
živu – a tak by se mladí lidé
měli cítit,“ řekl stanici
DeutscheWelle Kauri Maher,
jenž přiletěl z Irska.

Epidemiolog Tegnell, který
počátkem pandemie vsadil
na dialog s občany a jejich dis-
ciplínu, prožil nejkritičtější
chvíle kolemVánoc, kdy tam-
ní jipky takřka naplnily své
kapacity a král Karel XVI.
Gustav se v televizním proje-
vu občanům omlouval: „Mys-
lím, že jsme selhali. Máme
velké množství mrtvých, což
je hrozné.“
Přes všechno ale čísla statis-

tického úřadu Eurostatmluví
o tom, že ve Švédsku loni ze-

mřelo o 7,7 procenta lidí
více, nežli činí průměr za
předchozí čtyři roky. Napří-
klad ve Španělsku to bylo
18,1 procenta, v Belgii 16,2
procenta a v České republice
14,5 procenta.
Přímá čísla o obětech, kte-

ré zemřely s covidem, hovoři-
la k pondělku následovně:
V Česku bylo 2526 obětí na
milion obyvatel, ve Švéd-
ském království zaznamenali
1337 mrtvých na milion oby-
vatel. iDNES.cz a HAL

Citát

Lockdown má jen
krátkodobý efekt.
ANDERS TEGNELL
HLAVNÍ EPIDEMIOLOG ŠVÉDSKA

Polské podzemce je 26 let
Až do 7. dubna 1995 byly bezmála dva miliony Varšava-
nů odkázány na povrchovou MHD. Dovedou si něco tako-
vého Pražané, kteří se metrem vozí od května 1974, vů-
bec představit? Poláci každopádně zabrali a aktuálně
mají již dvě linky a 34 stanic. Pasažéři se vozí renovovaný-
mi sovětskými vozy z Mytiščinských závodů, francouzský-
mi alstomy a německými siemensy. HAL

Kladeňan
a Al Capone
Anton Joseph Cermak
dosáhl kariérního vrcho-
lu 7. dubna 1931, kdy byl
zvolen starostou Chica-
ga. Muž, který šel „po
krku“ gangsterům v čele
s Alem Caponem, se naro-
dil roku 1873 v Kladně
coby Antonín Josef Čer-
mák a již v dětství odešel
s rodiči za oceán. Osobní
přítel prezidenta Frankli-
na D. Roosevelta šéfoval
Chicagu jen dva roky.
V březnu 1933 zemřel na
následky střelby. HAL

Propad ekonomiky

Švédy může těšit, že ve
srovnání s jinými zeměmi
neutrpěli tak hluboké
ekonomické šrámy.

● Zatímco v eurozóně hrubý
domácí produkt loni klesl
v průměru o 6,6 procenta
a například v Německu
o 4,9 procenta, švédská
ekonomika se propadla
„jen“ o 3,3 procenta.
V Česku je propad
o 5,6 procenta.

Sputnik je stále
s otazníkem
Slovenský státní ústav pro
kontrolu léčiv kvůli nedo-
statku potřebných infor-
mací nerozhodl, zda je
bezpečné zahájit v zemi
očkování ruskou vakcí-
nou Sputnik V. První zásil-
ku očkovací látky proti co-
vidu-19 Slovensko dostalo
na začátku března. Nákup
spustil vládní krizi, která

vyústila v demisi premié-
ra Igora Matoviče.

Fronty na stadion
Pařížský stadion Stade
de France včera přivítal
první zájemce o očkování
vakcínou proti covidu-19.
Velkokapacitní centrum
má týdně podat až 10 000
dávek očkovací látky. Lidé
se od rána před novým
centrem houfně řadili do
fronty. ČTK

Věří svým lidem,
ti důvěru splácejí

Podle Marca Cavaleriho, šéfa
vakcinační strategie Evrop-
ské agentury pro léčivé pří-
pravky (EMA), existuje spoji-
tost mezi vakcínou od firmy
AstraZeneca a případy trom-
bózy. Cavaleri nicméně do-
dal, že poměr rizika a příno-
su vakcíny je stále ve pro-
spěch očkovacího přípravku.
Vakcínu, kterou vyvinula

švédsko-britská firma Astra-
Zeneca ve spolupráci s Ox-
fordskou univerzitou, schváli-
la pro nouzové použití k očko-
vání proti covidu-19 Evrop-
ská komise na základě dopo-

ručení EMA 29. ledna. V polo-
vině března zhruba polovina
zemí EU pozastavila očková-
ní touto vakcínou kvůli pode-
zřelým ojedinělým úmrtím
po očkování na následky
krevních sraženin. Většina
zemí očkování opět obnovila
poté, co 18. března EMAuved-
la, že vakcína firmy AstraZe-
neca je bezpečná a její použí-
vání nezvyšuje riziko vzniku
krevních sraženin.
Vakcínou AstraZeneca se

očkuje i v Česku, které použí-
vání tohoto přípravku nepo-
zastavilo ani neomezilo. ČTK

KOMERČNÍ SDĚLENÍ
Krátce

Riziko. Přijatelné

DEBORAH RODRIGUEZOVÁ
KÁBULSKÁ ŠKOLA KRÁSY

OD TRVALÉ ONDULACE
K PŘÁTELSTVÍ A SVOBODĚ

KNIHU POHODLNĚ ZAKOUPÍTE TAKÉ
V INTERNETOVÉM KNIHKUPECTVÍ WWW.KOSMAS.CZ

2x PROFIMEDIA.CZ

WIKIPEDIA
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*Platí pro nákupy zákazníků zaregistrovaných
a současně přihlášených v online shopu dm.cz.

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU

DORUČENÍ
ZDARMA
U NÁKUPU OD 1290 Kč*

dm.cz

Důkladně odstraňuje
usazeniny vodního kamene,
rzi a zbytky mýdla z vany,
sprchy, umyvadla, dlaždic
i vodovodní baterie. Vhodný
pro citlivé povrchy z akrylátu,
umělé hmoty či nerezu.

Denkmit
čistič
na vodní kámen
500 ml

2490
4,98 Kč za 100 ml

Kč

Úspěšná zpěvačka
dnes slaví 55. naro-
zeniny. Připomene
ji i Česká televize.

Dvacetkrát ovládla Českého
slavíka, dvanáctkrát získala
cenu Anděl a je i držitelkou
Ceny Thálie za titulní roli
v muzikálu Johanka z Arku.
Má také na kontě přes dvami-
liony prodaných nosičů.

Lucie Bílá dnes od 19 hodin
potěší fanoušky on-line kon-
certem vysílaným na webu
Divadla Lucie Bílé, jehož je
spolumajitelkou. Na streamo-
vaném vystoupení, které
bude k dispozici zdarma, za-
zpívá ze scény dříve známé
jako divadlo Ta Fantastika za
doprovodu skupiny vedené
Petrem Maláskem. „Za kame-
rou bude můj syn Filip, v sále
mi záda jistí partner Radek
(Filipi) a bratr Karel (Zaňák),
takže to bude taková trochu

rodinná oslava prací,“ řekla
v rozhovoru s ČTK Bílá.
Původně měla mít naroze-

ninový koncert v pražské Lu-
cerně, musela ho však kvůli
pandemické situaci odložit.
„Streamovaný koncert je pří-
ležitost, jak alespoň zpro-
středkovaně oslavit narozeni-
ny s lidmi. Cítím, že teď je
doba, kdy mohu trochu spla-
tit příznivcům to, co pro mě
dělají celou kariéru, a potěšit
i ty, kteří by si třeba nemohli
lístek na koncert koupit.“

Volný čas, který má vzhle-
dem ke zrušeným vystoupe-
ním, využila Bílá k rekon-
strukci divadla v Praze, kul-
turního centra v rodné obci
Otvovice i tamní restaurace.
O odvrácené straně populari-
ty vypráví nová kniha Bílé Po-
sílám to dál, kterou vydala
koncemminulého roku.
Půlkulaté narozeniny zpě-

vačky připomene také Česká
televize. Už dnes od 14 hodin
pořadem Po stopách hvězd či
pátečním recitálem. PUR a ČTK

Kniha a CD
Radek Banga působí na
české hudební scéně už
od třinácti let a má za se-
bou mnoho nahrávek. Po-
nořený do svého osobní-
ho příběhu nyní mění hu-
dební styl a vydává sólo-
vé album i memoáry. Kni-
hu (Ne)pošli to dál vydá-
vá 15. dubna nakladatel-
ství XYZ, album Věci ji-
nak vychází u Suprapho-
nu o den později. MET

Zpěvačka Lucie Bílá MAFRA

Švandovo
Úspěšné inscenace, které
zaručeně pobaví, i jednu
chytlavou novinku nabíd-
ne v létě divákům pražské
Švandovo divadlo, které le-
tos plánuje hrát i o prázdni-
nách. Léto ve Švanďáku po-
trvá 30 večerů a uskuteční
se od 25. června do 10. čer-
vence a poté od 16. do 31.
srpna. Zahrnuje celkem
sedm titulů, včetně oblíbe-
ných komedií Kdo je tady
ředitel? a Smrt mu sluší či
drama Scény z manželské-
ho života (na snímku). Na
programu je i nově nastu-
dovaná hororová love sto-
ry Ať vejde ten pravý. MET

Tajemství staré bambitky je
jednou z nejúspěšnějších čes-
kých pohádek posledního de-
setiletí. Premiéra se uskutečni-
la na obrazovkách České tele-
vize 25. prosince 2011 a tehdy
ji vidělo přes dvamiliony divá-
ků. Takřka přesně po deseti le-
tech se její volné pokračování
vrátí. Tentokráte ovšem do
kin. Režisér Ivo Macharáček
začíná natáčet zítra, premiéra
Tajemství staré bambitky 2 je
plánována na 9. prosince.
Své role si zopakují Ondřej

Vetchý jako Karaba, Tomáš

Klus a Kamila Janovičová
jako Jakub aAnička, tentokrá-
te už v královských rolích,
a Miroslav Vladyka s Jiřím Lá-
busem v postavách zlotřilých
rádců Ference a Lorence. Zno-
vu uvidíme i Petra Štěpánka
jako kuchaře Frita nebo gene-
rála Otmara Brancuzského.
Nové postavy vytvářejí Vero-
nika Khek Kubařová jako krá-
lovna Julie, Valentýna Bečko-
vá, která si zahraje malou
princeznu Johanku, a Marké-
ta Plánková se objeví jako Ju-
liina komorná Hermína. MET

Krátce

Klíč naposledy
Čtvrtý a zároveň posled-
ní díl sklářské epopeje
Křišťálový klíč pojmeno-
val jeho autor Vlastimil
Vondruška Hejnické pas-
torále. Završil jím tak vy-
právění o rodu Heřma-
nů. Kniha vyšla u nakla-
datelství Moba.

Horák pro dobro
Zítra od 20 hodin může-
te na facebookovém pro-
filu Paláce Akropolis vi-
dět koncert písničkáře
Michala Horáka. Výtě-
žek z dobrovolného
vstupného vybíraného
na Donio.cz poputuje na
konto neziskové organi-
zace Sdružení Neratov.

Zpráva na podzim
Dnes uplynulo 77 let od
útěku vězňů Alfréda We-
tzlera a Rudolfa Vrby
z koncentračního tábora
v Osvětimi. Jejich čin při-
pomíná film Petra Bebja-
ka Zpráva. Jeho premiéra
bude 11. listopadu. MET

ALENA HRBKOVÁ

KAROLÍNA RYVOLOVÁ

inzerce

Bílá si nadělila on-line koncert

Tajemství bambitky.
Točí se pokračování
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Přeházejte písmena
a vyjdou vám slova.
Ta doplňte do
prázdného řádku
pod písmeny.

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

15.55 To je vražda, napsala XII
16.45 Cestománie
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Panoptikumměsta praž-

ského (1/10)
21.10 Hercule Poirot XI
22.50 Příběhy slavných... Vlasta

Burian
23.45 Závrať
00.10 AZ-kvíz
00.40 Banánové rybičky
01.05 Máte slovo sM. Jílkovou
02.10 Dobré ráno
04.45 Kluci v akci

17.05 Papež – nejmocnější
člověk na planetě (3/6)

17.50 IKEM: Jak se zachraňují
životy, které ještě nemusí
skončit

18.45 Večerníček
18.55 Babylon
19.25 Kus dřeva ze stromu
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 S kuchařem kolem světa
21.05 Na cestě po novozéland-

ském Tasmanu
21.35 České fotbalové legendy
22.00 Letecké katastrofy
22.45 Gomora III (2/12)
23.40 Být chudý v nejbohatší

zemi světa

16.00 Dr. House III (11)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.35 Co na to Češi
18.30 Ulice (4028)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Výměnamanželek XIII
21.35 Malé lásky
22.35 Námořní vyšetřovací

služba XVI (1)
23.30 Dr. House III (10, 11)
01.10 Castle na zabití VII (13)
01.50 Námořní vyšetřovací

služba XVI (1)
02.35 Malý Sheldon III (20)
03.05 Co na to Češi
03.45 Ordinace v růžové za-

hradě 2 (919)

15.55 Policie v akci
16.50 Krimi zprávy
17.15 LIKE HOUSE
17.50 Prostřeno!
18.55 HLAVNÍ ZPRÁVY
19.40 Krimi zprávy
19.55 SHOWTIME
20.15 Sestřičky (56)

Vakcína lží. Seriál (ČR, 2020)
21.35 Show Jana Krause
22.35 Cesty k úspěchu
22.45 Polda IV (12)
23.55 LIKE HOUSE
00.25 Policie v akci
01.20 Námořní vyšetřovací

služba XII (17)
02.10 Policie Hamburk XII (5)
03.05 Policie Hamburk XII (6)
04.05 Prostřeno!

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
11.00 Body Fixers
11.30 Óčko hity
13.00 Óčko trendy
14.30 Smartmania
14.35 Óčko trendy
15.00 #VIDIMSE VMIXXXERU
17.00 KOLIK KLIPŮ, TOLIK LITRŮ
17.30 KOŤÁK KUCHTÍK
17.35 KOLIK KLIPŮ, TOLIK LITRŮ
18.00 Top 5
18.30 Óčko hity
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
21.00 CZ & SK
22.00 Naked Attraction
22.30 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Luštěnka

Sudoku

TV tipy
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Patříte mezi uživatele chyt-
rých technologií, kteří mají
rádi o všem přehled? Rádi
sportujete a monitoring akti-
vity se stal důležitou součástí
vašeho tréninku? Mnohé jis-
tě okamžitě napadne, že se
bude mluvit o chytrých ho-
dinkách. Kdo dnes nemá chyt-
ré hodinky, jako kdyby ne-
byl. No dobře, to možná tro-
chu přeháníme, ale praktič-
nost měření fyzické aktivity
a upozorňování na příchozí
notifikace na svém zápěstí si
již zamilovaly desítky milio-
nů lidí po celém světě. Pokud

nejste fanoušci hranatého
vzhledu a hledáte spíše klasic-
ké kulaté hodinky se spous-
tou funkcí a za velmi přízni-
vou cenu, pak je zde pro vás
novinka od Xiaomi.
Amazfit GTR 2e jsou ele-

gantní, inteligentní hodinky
s klasickým kulatým
designem, funkcemi pro zdra-
ví a fitness a ultra dlouhou vý-
drží baterie. Koncept designu
bez rámečků zahrnuje vel-
kou 1,39palcovou obrazovku
AMOLED HD pokrytou zakři-
veným sklem, která přiroze-
ně přechází na pečlivě leště-

né tělo hodinek. Díky růz-
ným barvám a univerzálně
elegantnímu vzhledu se ho-
dinky perfektně hodí pro vět-
šinu vašich outfitů a díky
rychloupínacímu mechanis-
mu je řemínek snadno vymě-
nitelný. Na hodinkách může-
te provádět hlasové operace
bez přístupu k internetu pro-
střednictvím funkce off-line
hlasového ovládání – včetně
zapnutí sportovních režimů
nebo otevření funkce sledová-
ní srdečního tepu.
Tyto skvělé hodinky Xiao-

mi Amazfit GTR 2e zakoupíte

třeba v internetovém obcho-
dě Mironet.cz za příjemných
2897 korun.

Starat se o město, to není jen
tak. Město je složitý organis-
mus procesů a činností, které
musí pro správné fungování
a pohodlný život obyvatel do-
konale fungovat. Záchranná
služba vyrazí vždy, když je
ohroženo něčí zdraví, hasiči
jsou vysíláni pomáhat obyva-
telům v případě požárů nebo
jiných živelních katastrof
a příslušníci policejního sbo-
ru dohlížejí na dodržování zá-
konů. Jiní pracovníci se zase
starají o čistotu zásob pitné
vody, jiní udržují chodníky
a silnice v provozuschopném
stavu.
Jedná se prostě o unikátní

ekosystém, který pro správný
chod potřebuje pravidelně
a intenzivně obhospodařo-
vat. Obyvatelé města po sobě
zanechají v průběhu život
také spoustu odpadků. Ať už

se jedná o odpad biologický,
či recyklovatelný, správný
obyvatel města má velký zá-
jem na tom, aby se při cestě
do práce nemusel brodit mo-
řem odpadků, papírů, krabic
nebo láhví, a tak veškerý svůj
odpad vyhazuje do popelnic
nebo odpadkových košů.
A aby tyto nádoby na odpad
permanentně nepřetékaly,
pracují ve městě popeláři,
kteří sváží hory odpadu na
skládky.
Pomozte městečku zbavit

se kupícího se odpadu s hrací
sadou Popelářský vůz od vý-
robce Playmobil a zajistěte
tak obyvatelům města vašich
dětí krásné a čisté prostředí.
Hrací sadu pro děti Playmobil
1.2.3 6774 Popelářský vůz za-
koupíte v internetovém ob-
choděMironet.cz za pouhých
259 korun.

McDonald’s Cup se po loň-
ském výpadku letos vrací
v nové podobě. Dostal název
Odpískej nudu a přesouvá se
do on-line prostředí. Sportov-
ní aktivity a úkoly s řadou za-
jímavých odměn včetně se-
tkání s nejlepšími českými
fotbalovými hráči tentokrát
nenabídne jen fotbalistům ze
základních škol. Určen je pro
všechnymalé i větší děti, kte-
rým v současnosti chybí po-
hyb a společné aktivity. Star-
tuje od dubna a poběží po
dobu tří měsíců. Do projektu
se zapojili odborníci, kteří se
věnují motivaci dětí po psy-
chické i fyzické stránce.

McDonald’s Cup hraje ve
sportovním kalendáři Asocia-
ce školních sportovních klu-
bů ČR více než 23 let nezastu-
pitelnou roli. „Turnaj repre-
zentuje prostředí, kde se se-
tkávají nejen malí sportovci
a jejich trenéři či učitelé, ale
i jejich rodiče, kamarádi a fa-
noušci školního sportu vů-
bec. Tradiční forma turnaje
není v současné složité době
realizovatelná, ale duch
a myšlenka McDonald’s Cup
jsou trvalé. Proto ve spoluprá-
ci s tradičními partnery před-
stavujemepokračování turna-
je formou distančního soutě-
žení dětí, “ říká Svatava Ság-

nerová, prezidentka AŠSK
ČR, z.s.
„Protože není stále jasné,

jestli budoumoct děti na jaře
a v létě společně sportovat,
rozhodli jsme se McDonald’s
Cup přesunout na internet.
22. ročník se jmenuje Odpís-
kej nudu a zaměřený tento-
krát nebude jen na malé fot-
balisty, ale na všechny děti ve
věku 5 až 15 let,“ říká Jitka Pa-
jurková, ředitelka komunika-
ce a PR společnosti McDo-
nald’s.
„Stejně tak jsme chtěli mí-

řit i na rodiče, pro které jsme
připravili různá edukativní vi-
dea, co je mohou inspirovat

pro sportovní aktivity s dět-
mi. Myslím, že výsledek naší
společné práce je velmi pove-
dený, pro děti bude v následu-
jících měsících příjemným
zpestřením a doplňkem je-
jich sportovních aktivit a pro
rodiče vítanou inspirací,“ do-
dává Michal Blažej, Grass-
roots manažer za FAČR.
Akce probíhá na webu

www.mcdonaldscup.cz. Pro
malé sportovce je tu připrave-
ná tréninková výzva. V ní bu-
dou postupně plnit různé zá-
bavné sportovní úkoly, ale ve
výzvě se objeví třeba také vě-
domostní kvíz nebo další čin-
nosti.

Hrací sada pro děti Playmobil 1.2.3 6774 Popelářský vůz 2x MIRONET

Xiaomi Amazfit GTR 2e

Novinka
Pěkně vostrej drink,
který není pro každého.
Každý si ho ale určitě
zapamatuje. Taková je
DNA SCHA?Fu od Jäger-
meisteru.

McDonald’s Cup se mění. Běží on-line,
radí i rodičům, jak na pohyb dětí

Playmobil. Čisté město rovná se
zdravé město, vyzkoušejte to

Přehled. O všem, co se děje
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Letiště Praha spustilo nový li-
vestream. Divákům přinese
exkluzivní pohled do zákulisí
jedné části provozu. Úvodní
díl odstartoval na Facebooku
a YouTube kanálu u údržby
ploch již ve středu 31. března
2021 odpoledne a pro všech-
ny diváky byl tento i následu-
jící díly zdarma.

Do přenosu se diváci mo-
hou zapojit přímo. V průběhu
on-line vysílání mohou posí-
lat dotazy skrze obě vysílací
platformy. Celý stream zůsta-
ne dostupný pouze 24 hodin.
„I když současná situace ne-
přeje fyzickým návštěvám,
i tak bychom rádi fanoušky le-
tectví a cestování u nás přiví-
tali alespoň v on-line formě.
Diváci budou moci exkluziv-
ně nahlédnout do zákulisí jed-
né části provozu letiště a pří-
mo od těch nejpovolanějších

se dozvědět, co je zajímá,“
říká k novému projektu Mar-
cela Tučníková, manažerka
externí komunikace a marke-
tingu Letiště Praha.

V pilotním díle letiště před-
stavilo téma údržby letištních

ploch, jehož průvodcem bude
manažer Pavel Rejlek. Prozra-
dil například, proč musí být
dráha perfektně uklizená
nebo co mají zaměstnanci
údržby na starosti během
léta. Diváci se také dozvěděli,

jaká je vlastně celková zpev-
něná plocha letiště, o kterou
se v zimě údržba musí starat,
jaký je režim jejich práce
a jak rychle musí být uklize-
na hlavní dráha od sněhu. Di-
vácimohli v teple domova sle-
dovatmísta, kam se normální
smrtelník nikdy nedostane.
Kamera je provedla projížď-
kou po celém letišti, nahlédla
s nimi do garáží údržby letišt-
ních ploch. K vidění byla i ta
nejzajímavější technika. Ne-
scházela ani projížďka ve stro-
ji zimní údržby, která ani teď,
po Velikonocích, kvůli náhlé-
mu sněžení nezahálela.

Budoucí díly přenosu si lze
pustit na internetovém odka-
zu bit.ly/livestream_exkurze.
Konkrétní dny a časy lze vy-
číst z informací na letištních
stránkách na Facebooku a In-
stagramu. PH

Zapomeňte na
nohy na stole
a kafíčko. S postu-
pující modernizací
by pro vás mohlo
být lepší se ve
svém oboru
dovzdělávat.

Každá šestá profese na trhu
práce bude podle poslední
zprávy OECD vyžadovat kvůli
automatizaci a robotizaci zvý-
šení kvalifikace. Epidemie
s vyšším důrazem na digitali-
zaci vše výrazně urychlila.

Bez studia o lepší práci už
nezavadí
Podle ní mezi ně patří na-

příklad i účetní, to OECD za-
hrnujemezi povolání nadprů-
měrně ovlivněná průmyslem
4.0. Naplňuje se predikce stu-
die Oxfordské univerzity, kte-
rá uvádí, že účetní patří mezi
profese, které s jistotou
98 procent nahradí roboti. Po-
dle odborníků z poradenské
společnosti BDO by si měli
studenti středoškolských eko-
nomických a administrativ-
ních oborů začít rozšiřovat
odborné dovednosti už při
škole, aby byli do budoucna
konkurenceschopní na trhu
práce.

Účetnictví budoucnosti
vyžaduje spolupráci s IT

Podle odborníků do budouc-
na profese účetních s vysokou
pravděpodobností zanikne
a jejich místo převezmou ro-
boti. Vzniknou ale nová a kva-
lifikovanější pracovní místa
za vyšší mzdu. Šanci na trhu
práce potom budou mít ucha-
zeči, kteří spojí například od-
borné znalosti v administrati-
vě s IT, jak upřesňuje partner
poradenské společnosti Ol-
dřich Bartušek.
„Přestože nové technolo-

gie umožňují zjednodušení
a zefektivnění firemního
účetnictví, nedokážou pruž-
ně reagovat na legislativní
změny a také vyžadují úvod-

ní nastavení. Stále tedy bu-
dou zapotřebí účetní specia-
listé, pro které bude software
výkonným pomocníkem
a kteří budou úzce spolupra-
covat s IT oddělením. Pokud
tyto dvě funkce zvládne je-
den uchazeč, jeho výhoda na
trhu práce se rapidně zvýší,
protože v administrativě má
třetina firem potíže sehnat
pracovníky se znalostmi v in-
formačních a komunikač-
ních technologiích,“ upřesňu-
je Bartušek z BDO.

Stále vyšší provázanost IT
s dalšími obory potvrzují i ak-
tuální data z Českého statis-
tického úřadu. Za posledních
deset let se počet ICT (infor-
mační a komunikační techno-

logie) pracovníků ve firmách
1,5krát zvýšil a využívá je pě-
tina firem v Česku.

Kdo soutěží, ten vyhrává
Experti se shodují, že pro

dobré pracovní uplatnění ab-
solventů administrativních
a ekonomických oborů je dů-
ležité začít se získáváním
praktických dovedností co
nejdříve. „S rozšiřováním
kvalifikace je třeba začít už
při studiu, vhodné jsou různé
doplňkové kurzy, pomocimo-
hou také vědomostní soutě-
že, při kterých účastníci řeší
komplexní účetní problémy,
na které nebývá v běžné vý-
uce prostor. Tato klání bývají
zaštiťována firmami, které si

úspěšné účastníky vytipují
a po ukončení studia jim rov-
nou nabízejí pracovní pozi-
ce,“ říká Lucie Formanová, or-
ganizátorka soutěže Účetní
tým, která proběhne letos už
pošesté na přelomu května
a června pod záštitou minis-
terstva školství a Komory cer-
tifikovaných účetních a ve
spolupráci s poradenskou
společností BDO, která mla-
dé talenty ze středních škol
dlouhodobě podporuje. „Do
letošního ročníku se již při-
hlásilo 25 týmů z 15 škol
a doufáme, že úvodní kola
proběhnou prezenční for-
mou. Finále se uskuteční
22. června v Praze,“ dodává
Lucie Formanová. MET

Do zákulisí pražského letiště z obýváku LETIŠTĚ PRAHA

Účetní v podání Ivy Janžurové. Obor už jen pro film? MAFRA

Pedanti a formuláře

Účetnictví jako profese má
u nás vlastní organizaci.

● Svaz účetních vznikl již
v roce 1990.

● Sdružuje účetní, auditory,
daňové poradce a ostatní zá-
jemce, kteří souhlasí s pro-
gramovými zásadami defino-
vanými ve stanovách svazu.

● Od roku 1999 má dokonce
Národní účetní radu, kterou
tvoří i auditoři a další přidru-
žené profese.

Je po nich sháňka

20
V dekádě mezi lety 2010
a 2020 vzrostl počet lidí, kteří
se zabývají účetnictvím a da-
ňovým poradenstvím, o dva-
cet procent. I proto, že nejen
menší firmy a živnostníci pře-
nechávají daňové a účetní
operace externím zpracovate-
lům. Momentálně patří v rám-
ci Evropské unie účetní mezi
žádané profese například
v Řecku, Dánsku a Litvě. Také
v Česku patří stále mezi top
10 nejžádanějších profesí.

Krátce

Méně insolvencí
Přes pokračující uzavír-
ku podstatné části eko-
nomiky došlo v prvním
čtvrtletí k meziročnímu
poklesu počtu nových in-
solvenčních návrhů. Žá-
dosti o oddlužení zatím
reálnou situaci v ekono-
mice neodrážejí přede-
vším díky pokračujícím
podpůrným programům
a moratoriím.

Nezaměstnanost
Nezaměstnanost se
v únoru pohybovala na
3,3 procenta, což je o 1,5
procenta lepší než v loň-
ském roce. Dopad koro-
navirové krize v oblasti
oborů je největší na ma-
loobchodní prodej, do-
pravu, letectví,
pohostinství, služby
a zábavu. ČTK

Když nemůže turista na letiště... musí se
letiště vydat za cestujícími do domovů

Účetní? Ohrožený profesní druh.
Daně nám budou dělat roboti
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Obránce fotbalové
Slavie je nemocný,
v Londýně by však
stejně kvůli stopce
od UEFA nemohl
nastoupit.

Fotbalisté Slavie Praha včera
odcestovali k zítřejšímu úvod-
nímu čtvrtfinále Evropské
ligy na půdě Arsenalu bez
obránce Ondřeje Kúdely. Čty-
řiatřicetiletý reprezentační
zadák má teplotu a bere anti-
biotika. I kdyby byl zdravý,
v Londýně by sešívanýmk dis-
pozici nebyl – etická a disci-
plinární komise UEFA po vy-
šetřování incidentů z utkání
Rangers–Slavia mu totiž pro-
zatímně zastavila činnost na
jedno soutěžní utkání. Zkuše-
ný stoper byl po březnovém
zápase nařčen záložníkem
Rangers Glenem Kamarou
z rasistické urážky. Kúdela,
stejně jako vršovický klub, ob-
vinění důrazně odmítl.
Kúdela má potíže od minu-

lého týdne po návratu z repre-
zentace a musel vynechat už
nedělní ligový zápas v Brně.
Zkušený zadák utrpěl v utká-
ní světové kvalifikace ve Wa-
lesu před týdnem zhmožděni-
nu nosu, kterou mu v závěru
přivodil kapitán ostrovního
celku Gareth Bale, když ho
bez potrestání udeřil ve
výskoku loktem.
„Všichni víme, že Kúdy je

pilíř, hraje ve fantastické for-

mě. Je to pro nás velké oslabe-
ní. Byl teď extrémně vytíže-
ný. Byli jsme rádi, že zvládl
cestu do Walesu. Byli jsme
rozhodnutí, že poletí i na Ar-
senal. Ale nachladil se, má
virózu a teploty, po úderu do
nosu tam má i zánět,“ uvedl
asistent slávistického trenéra
Zdeněk Houštecký.
Pražané budou mít v Lon-

dýně velké problémy se slože-
ním stoperské dvojice. K utká-
ní totiž nebude připraven ani
obránce z Pobřeží slonoviny
a zimní navrátilec do Edenu
Simon Deli. „Přišel pro ty pří-
pady, že když jeden ze stope-
rů – Zima, Kúdela – vypadne,
tak je stoprocentně nahradí.
Simon přijel ze zápasů národ-
ního týmu a bohužel se u něj
potvrdil covid. Takže letíme
oslabení o tyto dva stěžejní
hráče, ale věříme, že máme
takovou kvalitu, že je nahra-
díme,“ uvedl Houštecký.
Červenobílí nynímají k dis-

pozici pouze jediného klasic-
kého stopera, Davida Zimu.
V úvahu připadá defenzivní
univerzál Tomáš Holeš.
S Pražany odcestoval i bran-

kář Ondřej Kolář, kterému
v průběhu utkání v Glasgow
útočník Rangers Kemar Roo-
fe způsobil brutálním faulem
zlomeninu v obličeji. Slavia
reprezentačnímu gólmanovi
nechala vyrobit speciální
masku a helmu a její opora
už začala s lehkým trénin-
kem. „V tuto chvíli si neumí-
me představit, že by šel do
brány. Ale ještě uvidíme,“
uvedl Houštecký. SIM a ČTK

Číslo dne

3000
Organizace, která pořádá
slavný Londýnský maraton,
vyzkouší, jak by mohly vypa-
dat masové závody v době
ustupující koronavirové pan-
demie. O víkendu 24. a 25.
dubna uspořádá tři závody
na 10 kilometrů za účasti až
3000 běžců v každém z nich
a možné návštěvy až tří tisíc
diváků na každý závod.

7
Útočník Juventusu Federico
Bernardeschi je v pořadí už
sedmým italským fotbalistou,
jenž byl po reprezentačním
srazu pozitivně testován na
koronavirus.

Maximum je semifinále

21.00
Zítřejší duel v Londýně má
výkop v devět hodin večer,
domácí odvetu odehraje
český mistr o týden později.
Případným postupem do
semifinále by ligový lídr
vyrovnal své maximum
na evropské scéně z roku
1996 v Poháru UEFA.

Má ročně 34 milionů dolarů
Baseballista Francisco Lindor podepsal s New York Mets
třetí nejlukrativnější smlouvu v MLB. Sedmadvacetiletý
rodák z Portorika se dohodl na desetiletém kontraktu,
díky němuž si od roku 2022 vydělá 341 milionů dolarů.
Vyšší částku na smlouvě než Lindor mají aktuálně v MLB
pouze Mike Trout v Los Angeles Angels (426,5 milionu
dolarů na 12 let) a Mookie Betts v Los Angeles Dodgers
(365 milionů dolarů za 12 let). AP

Kvůli únavě
Česká hokejová reprezen-
tace se na letošním mis-
trovství světa v Lotyšsku
bude muset obejít bez pl-
zeňského útočníka Milana
Gulaše (na snímku), který
se omluvil s ohledem na
únavu po klubové sezoně,
i v Rusku hrajícího Andreje
Nestrašila. Útočník Magni-
togorsku má totiž na kvě-
ten naplánovanou svatbu
v USA. Nejistá je účast
Dmitrije Jaškina, hvězdy
Dynama Moskva. „Řeší
zdravotní problém,“ vy-
světlil hlavní trenér Filip
Pešán. K týmu se naopak
příští týden připojí pardu-
bický útočník Tomáš Zohor-
na. V kádru je teď 28 hoke-
jistů – tři brankáři a 25 hrá-
čů do pole. Jejich počet by
se už neměl zvyšovat. MAFRA

Ondřej Kúdela ČTK

Pokusí se o limit
Moira Stewartová, které
o víkendu těsně unikl
maratonský limit na OH,
zvažuje další pokus. Mož-
ná bude závodit na konci
května v Praze. Pokus
o splnění požadovaného
kvalifikačního času na
tuto neděli plánuje také
Jiří Homoláč.

Nejproduktivnější
Útočník Jan Kovář ze
Zugu jako druhý český ho-
kejista v historii ovládl
produktivitu základní čás-
ti švýcarské ligy. Jednatři-
cetiletý odchovanec Písku
v 52 zápasech nasbíral
63 bodů a se 47 asistence-
mi se stal také nejlepším
nahrávačem. ČTK

Severní Korea se nebude
účastnit nadcházejících let-
ních olympijských her (OH)
v Tokiu. „Korejská lidově de-
mokratická republika se roz-
hodla neúčastnit se 32. olym-
pijských her, aby ochránila
své sportovce před globální
zdravotní krizí spojenou s ko-
ronavirem,“ citují agentury
z oznámení. Severokorejský
vůdce Kim Čong-un až dosud
vyjadřoval ochotu vyslat do
Japonska výpravu severoko-
rejských sportovců. O rok od-
ložené tokijské hry se budou
konat od 23. července do
8. srpna, paralympijské od
24. srpna do 5. září. Kvůli oba-
vám z dalšího šíření koronavi-
ru na ně nebudoumít přístup
fanoušci ze zahraničí. ČTK

Kúdela je doma,
má teplotu i trest

Krátce

OH. Tokio bude
bez sportovců
Severní Koreje
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Nová zastávka městské hro-
madné dopravy vznikne na
Úvoze ve směru od Konečné-
ho náměstí na Mendlovo ná-
městí. Vyroste pár metrů od
křižovatky Úvozu a Trýbovy
ulice. Zastávka v tomto místě
dlouhodobě chybí.

Vybudováním zastávky na
Úvoze poblíž křížení s Trýbo-
vou se zvýší dopravní obsluž-
nost městskou hromadnou
dopravou v této části města.
Ustoupit jí ovšem budou mu-
set stávající parkovací místa
v zálivu. „Jedná se o přibližně
šest až osm parkovacích stá-
ní, místo kterých vznikne za-
stávka pro až třináct tisíc lidí,
kteří tudy denně projedou.
Z tohoto pohledu se to jeví
jako adekvátní řešení,“ hod-
notí brněnská primátorka
Markéta Vaňková. Nová za-
stávka udělá radost přede-
vším lidem využívajícím tro-
lejbusy číslo 25, 26, 38 a 39.
Ty teď zastavují na zastáv-
kách Úvoz a Mendlovo ná-

městí, které od sebe dělí více
než kilometr. Nová zastávka
vznikne přibližně 350 metrů
od zastávky Úvoz.
Celková délka zastávky

bude 34 metrů, délka nástup-
ní hrany pak 19 metrů. Vybu-
dováním zastávky se však
zhorší výhled řidičům při vý-
jezdu z Trýbovy na Úvoz. Pro-
to je nutné výjezd přemístit

novým propojením slepé uli-
ce. „Povrch stávající komuni-
kace v ulici Trýbova, podob-
ně jako povrch na ni navazují-
cích ploch u garáží, je ve sta-
vu, který nutně vyžaduje re-
konstrukci. V souvislosti s ní
bude k jejímu odvodnění vy-
budován nový úsek dešťové
kanalizace namísto původní-
ho systému povrchových žla-

bů. K výjezdu na Úvoz bude
sloužit stávající jižní napoje-
ní ulic Trýbova a Úvoz,“ říká
radní pro oblast dopravy Petr
Kratochvíl. Vzhledemk rozsa-
hu doprovodných prací se
tak výstavba nové zastávky
protáhne. Vedeníměsta odha-
duje, že by mohla začít cestu-
jícím sloužit přibližně do
dvou let. RADEK BABIČKA

Parkovací záliv na Úvoze RADEK BABIČKAZastávka Trýbova MMB

inzerce

Na Úvoze vznikne nová
zastávka pro trolejbusy

Krátce

Nová jednotka
Interní hematologická
a onkologická klinika Fa-
kultní nemocnice v Brně
má novou transplantač-
ní jednotku s 15 lůžky.
Stavební práce a úpravy
stály asi 60 milionů Kč.
Mezi hematoonkologic-
ká onemocnění patří na-
příklad leukémie, u kte-
ré lidé podstupují trans-
plantaci kostní dřeně.

Plán zatím platí
Čtvrtý ročník architekto-
nického festivalu Open
House Brno je v plánu
na poslední květnový
víkend, a to bez ohledu
na vývoj koronavirové
nákazy. Organizátoři
akci přizpůsobí podmín-
kám, avšak rádi by ji na
rozdíl od loňska uspořá-
dali i mimo virtuální pro-
stor. „Cílem je seznáme-
ní návštěvníků s geniem
loci zajímavých zná-
mých i zapomenutých
míst Brna,“ uvedla krea-
tivní ředitelka festivalu
Lucie Pešl Šilerová. ČTK
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Kanceláře se nevy-
prázdní, naopak
jich přibude.

Analytici i přes pandemii co-
vidu a s ní vzrůstající trend
práce z domova očekávají
v následujících letech opětov-
né nastartování poptávky po
kancelářských prostorech.
Díky očekávanému poklesu
nájmu si je totiž bude moci
dovolit více firem. Nové kan-
celářské budovy už sice nebu-
dou vyrůstat tak zběsilým
tempem jako v minulých le-
tech, ale mnoho kancelář-
ských projektů i tak najde
uplatnění.
V loňském roce zazname-

nal brněnský kancelářský trh
pokles ve všech parametrech
– snížil se počet dokonče-
ných projektů i ploch ve vý-
stavbě, klesla využívanost
plochy i poptávka po ní. Vinu

na tom mají z velké části do-
pady koronavirové krize, kon-
krétně nucené rozšíření prá-
ce z domova, přehodnocová-
ní budoucích prostorových
potřeb firem, vyčkávání a cel-
ková nejistota. Letošní rok by
všakměl přinést změnu.
„Již nyní můžeme potvrdit,

že do roku 2023 se brněnský
kancelářský trh má zvětšit
o 13 procent. Toto číslo by na-
konec mohlo být ještě vyšší,
neboť některé z projektů plá-
novaných až na rok 2024 by
se mohly začít stavět již dří-
ve,“ říká Lukáš Netolický ze
společnosti Cushman & Wa-
kefield, která se realitami za-
bývá.
Loni firmy ve velkém pře-

vedly zaměstnance na práci
z domova a začaly přehodno-
covat své plány na budoucí vy-
užití a velikost svých kance-
lářských prostor. Vyčkávání
na rozhodnutí často zahranič-
ního vedení center sdílených
služeb, která v brněnské

struktuře nájemců převažují,
se promítlo do utlumené akti-
vity, pokud jde o stěhování či
rozšiřování prostor. Po roce
režimu home office se podle
analytiků však často ukazuje
jeho dlouhodobá neudržitel-
nost a firmy se kanceláří ma-
sově zbavovat nebudou.
„Vliv pandemie se loni pro-

jevil i na nájemném. Zejmé-
na v druhé polovině roku byl

zřejmý pokles z původních
16 eur na 15 eur za měsíc
a metr čtvereční, letos očeká-
váme další pokles,“ říká Neto-
lický.
Podobně jako při minulé

krizi se podle něj může po-
kles nájemného na trhu pro-
jevit také tím, že nižší cena
umožní majitelům nemovi-
tostí přilákat nové nájemce,
jejichž prostředky na proná-

jem moderních kanceláří při
původní ceně nedostačovaly.
Letos by měly být mimo

jiné dokončené nové kancelá-
ře v areálu Vlněny na Dorny-
chu. Mezi další velké projek-
ty, jejichž dokončení je pláno-
váno během následujících tří
let, patří například rozšíření
Titania na Nových sadech
a rekonstrukce areálu bývalé
Zbrojovky v Židenicích. BAB

Uvnitř madony našli starší sochu
Socha Černé madony z kaple brněnského Paláce šlechtičen uvnitř skrývá
pozůstatky starší řezby z lipového dřeva, kterou odborníci z univerzity
v Lecce pomocí radiokarbonové analýzy datovali do 15. století. „Nejspíš
se těšila velké úctě, ale v 17. století už byla poškozená, a tak torzo dosta-
lo novou vnější podobu a také novou hlavu. Záměrem bylo udržet konti-
nuitu s původní sochou,“ informovalo Moravské zemské muzeum. 2x ČTK

V areálu Nové Zbrojovky v Židenicích už sídlí první společnosti. NOVÁ ZBROJOVKA

inzerce

Bližší informace k pozicím najdete na
https://www.lohmann-rauscher.com/cz-cs/kariera/nase-nabidka-volnych-mist/

Neváhejte a kontaktujte nás:
email: Erika.Fejfusova@cz.LRMed.com

tel.: +420 420 544 425 879
Lohmann & Rauscher, s.r.o., Bučovická 256, 684 01 Slavkov u Brna.

Co vám můžeme nabídnout:
• zázemí prosperující mezinárodní

společnosti
• čisté pracovní prostředí
• pracovní poměr na dobu

neurčitou
• možnost osobního rozvoje,

jazykové vzdělávání
• dovolená nad rámec Zákoníku

práce

• kooperativní prémie
• prémie na letní dovolenou a

Vánoce
• věrnostní odměny
• dotované stravování
• vitamínové balíčky
• tábory pro děti zaměstnanců
• firemní akce a benefity

Společnost Lohmann & Rauscher, s. r. o. patřící mezi přední světové
dodavatele zdravotnických a hygienických výrobků

hledá do svého týmu vhodné kandidáty / kandidátky na pozice

• dělnice ve zdravotnické
výrobě

• operativní nákupčí
• vedoucí laboratoře

Prostorů pro společnou práci
bude víc díky nižším nájmům



Jak vlastně vypadal svět v roce 1961? Z mauzolea
na Rudém náměstí byly odstraněny Stalinovy ostatky,
ale také začala stavba Berlínské zdi. Podařilo se obje-
vit virus spalniček, i když cesta k vakcíně trvala ještě
několik následujících desetiletí. Studio Disney uved-
lo film 101 dalmatinů, v kinech se objevila také West
Side Story, Marilyn Monroe se rozvedla s Arthurem
Millerem a poprvé vystoupili The Beatles. Prezident
Kennedy vyhlásil nejen americkou cestu na Měsíc, ale
také stavbu meteorologických a televizních družic.
Vznikla Amnesty International, Kuvajt se zbavil brit-
ského protektorátu a ve světě módy se objevila Yves
Saint Laurent. Armáda v Sovětském svazu odpálila
největší termonukleární pumu všech dob – 58 me-
gatunovou Car bomba. Sálové počítače IBM se staly
první, které používaly tranzistory, počítače se začaly
spojovat pomocí dálnopisných terminálů propoje-
ných telefonem.

V našich zemích byla dokončena vltavská přehra-
da Orlík, začalo vysílat brněnské televizní studio, až
osmdesát Brňanů denně využilo buzení telefonem
a v Černých Polích byl veřejnosti předán Park osvobo-
zení, který vznikl v místech Schreberových zahrádek –
první zahrádkářské kolonie na území Rakouska-Uher-
ska. Zelenina Brno oznámila, že na podzim bude třeba
šetřit s cibulí a česnekem, na trhu však bude dost zelí,
kedluben, celeru, mrkve a dokonce i čerstvého špe-
nátu. Vypili jsme (přepočítáno na jednoho obyvatele
včetně nemluvňat) za 461 Kčs alkoholických nápojů.
V peněžence se poprvé objevila zelená stokoruna,
která vydržela Pražské jaro, normalizaci, Sametovou
revoluci i rozdělení Československa.

A taky přišel Jurij Gagarin. Ve středu 12. dubna 1961

Gagarin 60
za pouhých devadesát minut oblétl planetu Zemi.
Na oběžnou dráhu jej vynesla upravená balistická
raketa, samotný kosmonaut byl namačkán do dvou-
metrové koule kosmické lodě, která letěla ve výšce
od 180 do 330 kilometrů nad zemí rychlostí 25krát
větší než rychlost zvuku. Ke startu došlo v 6 hodin 7
minut světového času (+2 hodiny našeho času), trasa
vedla nad Sibiří, nad Kamčatkou se vydal přes Tichý
oceán. Nad Havají zažil západ Slunce za obzor, v 7:00
přelétl Magellanovu úžinu (teprve v té době Rádio
Moskva oficiálně celému světu oznámila jeho let), nad
jižním Atlantikem zažil zase denní světlo, brzdit začal
v oblasti nad Angolou, nad Egyptem došlo k oddělení
servisního a návratového modulu, následovalo aero-
dynamické brzdění. K dispozici nebyly žádné záložní
raketové motory, Gagarin se musel krátce před přistá-
ním z kabiny katapultovat a snést se na zemi na padá-
ku. Celý let řídily primitivní automaty, žádné počítače,
kosmonaut dokonce nebyl ani v nepřetržitém spojení
s řídícím střediskem.

Ve výšce 7 km nad zemí byl kosmonaut vystřelen
z kabiny a na padáku přistál u města Engels v již-
ním Povolží nedaleko místního farmáře a jeho dcery:
„Když mě viděli ve skafandru a za mnou se táhnoucím
padáku, jak jsem k nim kráčel, začali ve strachu cou-
vat. Řekl jsem jim, nebojte se, jsem sovětský občan,
jako vy, sestoupil jsem z vesmíru a musím najít tele-
fon, abych zavolal do Moskvy! “

Jurij Gagarin se právem řadí mezi novodobé hr-
diny. Nikdo tenkrát nevěděl, jak lidský organismus
zareaguje na beztížný stav. Kosmonaut se mohl bě-
hem hodiny a půl zbláznit, dostat mořskou nemoc
se strašidelnými iluzemi, ztratit schopnost orientace

a cílevědomého uvažování, zemřít na ozáření. Gagarin
letěl v kosmické lodi, která v pěti předcházejících po-
kusech dvakrát selhala. A spolehlivá nebyla ani kos-
mická raketa – naději na úspěch odborníci odhadli tak
padesát na padesát. Výprava naštěstí proběhla bez
větších problémů a na planetě Zemi se zrodila celo-
světová celebrita.

V pondělí 12. dubna to bude už 60 roků. Buďte
u toho spolu s Hvězdárnou a planetáriem Brno.

Brno Space Days/Dny jihomoravské kosmonautiky
■ 8. až 12. dubna
výstava Člověk ve vesmíru (náměstí Svobody)

■ 8. dubna v 19.00
Novinky z kosmonautiky s Dušanem Majerem z kos-
monautix.cz (on-line)

■ 9. dubna v 19.00
Stopařův průvodce po galaxii s Lukášem Hejlíkem
a LiStOVáNí (on-line)

■ 11. dubna ve 20.00
premiéra pořadu Gagarin (on-line)

■ 12. dubna 8.00 až 10.00
Jak to bylo před 60 roky, s Tomášem Přibylem
z Technického muzea v Brně (on-line)

■ 12. dubna 10.00 až 12.00
Už 60 let ve vesmíru, s výjimečnými hosty na vlnách
Českého rozhlasu Brno (on-line)

On-line přenosy naladíte na YouTube Hvězdárny
a planetária Brno, vysílání 12. dubna dopoledne
od 10.00 také na YouTube Českého rozhlasu Brno.

INZERCE
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Brno získalo od ministerstva kultury
dotaci ve výši 2,3milionu korun na ob-
novu fasády Mahenova divadla na Ma-
linovského náměstí. Celkové náklady
první etapy přesáhnou pětmilionů ko-
run. Informovalo o tom vedení města.
Zbylé tři miliony korun dá město ze

svého rozpočtu. Mahenovo divadlo je
součástí Národního divadla Brno. „Od-
borná pracovní skupina jednohlasně
doporučila, aby získané peníze byly in-
vestovány do I. etapy potřebné památ-
kové obnovy fasády Mahenova diva-
dla. Plánované náklady na tuto rekon-
strukci jsou vyčísleny na 5,3 milionu
korun,“ uvedl náměstek primátorky
Tomáš Koláčný.
První etapa obnovy fasády by měla

začít ještě letos a týká se východní čás-
ti fasády – tedy té otočené do Malinov-
ského náměstí. Práce zahrnují restau-

rátorskou obnovu štukových prvků fa-
sády a balkonu, restaurování dvojice
alegorií nad frontony, kamenných
portálů všech pěti vstupů včetně při-
lehlých schodišť. Součástí prací má
být také výměna poškozené dlažby
balkonu a náhrada poškozené žulové
dlažby kočárového vjezdu.
Budova Mahenova divadla byla do-

končena v roce 1882 a byla první diva-
delní budovou na evropském konti-
nentu vybavenou elektrickým žárov-
kovým osvětlením.
Dotaci získalo Brno z Programu re-

generace městských památkových re-
zervací a městských památkových
zón. Už v minulosti ho využilo napří-
klad na obnovu hradeb a vodárny pod
Petrovem, fasády kostela sv. Jakuba
nebo pavilonu v Denisových sa-
dech. ČTK

Diabetes mellitus
– nemoc, která může
způsobovat vážné
komplikace při nemoci
covid-19.

Nenápadná a trochu podceňovaná ne-
moc, kterou však trpí každý dvanác-
tý Čech. Cukrovka se teď na nějaký
čas dostala do stínu koronaviru. Po-
svítit si na ni však chystá vědecký
tým z brněnské Fakultní nemocnice
u sv. Anny.
Ostatně jde o čtvrtou nejčastější

příčinu úmrtí u nás, přičemž celosvě-
tově stoupl počet úmrtí na cukrovku
od roku 2000 o sedmdesát procent.
Navíc jde o jednu z nemocí, která
může způsobovat vážné komplikace
při onemocnění covidem. Přesto je
povědomí o nebezpečí cukrovky
a její prevenci na velmi nízké úrovni.
Jednou z hlavních překážek pro za-

stavení nárůstu případů diabetu je
přitom skutečnost, že pacientům je
často diagnostikována až v pozděj-
ších stadiích onemocnění. Existuje
přitom řada rizikových faktorů, kte-
ré mohou k rozvoji nemoci přispět
a kterým lze předcházet správnou
prevencí. Nejvyšší stupeň rizika zna-
mená takzvaný prediabetes, což je
mírné zvýšení hodnot glukózy nad
normální hodnotu. Pacienti s touto
diagnózou mají trvale vysoké riziko,
konkrétně až 70 procent, rozvoje
cukrovky 2. typu. A právě období pre-
diabetu je podle odborníků ideální
čas pro účinnou kampaň prevence
a informovanosti obyvatel o nebezpe-
čí, které je může potkat. „Například
v Brně zatím neexistuje programpre-
vence cukrovky a navíc je obtížné ně-
jaký nastavit, pokud osm z deseti lidí
riziko spojené s prediabetem ignoru-

je,“ říká vedoucí výzkumného týmu
z nemocnice u sv. Anny Juan Pablo
Gonzalez Rivas. Přitom u pacientů
s diabetem 2. typu, kteří dokázali ra-
dikálně snížit svou váhu, může dojít
k dlouhodobému návratu k původní-
mu fungování před vypuknutím ne-
moci. „Pokud pacient vyhovuje krité-
riím, lze této redukce dosáhnout ope-
rací, a pokud ne, pak intenzivním
programem změny životního stylu,“
říká Rivas.
Při hodnocení více než 2000 obyva-

tel Brna a blízkého okolí ve věku
25–64 let vědci zjistili, že téměř 65
procent z nich má vysoké riziko roz-
voje cukrovky 2. typu v následujících
letech. V současné době tak intenziv-
ně pracují na preventivní strategii,
která by cílila právě na tuto vysoce ri-
zikovou skupinu. Půjde o kombinaci
důležitých změn, které povedou ke
zlepšení životního stylu. Nejprve se
vyhodnotí současný stav jedince, na-
příklad pohybová aktivita, zdravotní
anamnéza či stravovací návyky. Poté
bude následovat konzultace s léka-
řem, nutričním poradcem a trené-
rem za účelem sestavení individuál-
ního plánu. Jeho cílem bude motivo-
vat pacienta ke snížení váhy a s ní
souvisejícím zlepšením hladiny glu-
kózy, lipidů a krevního tlaku – zkrát-
ka zlepšit jeho zdraví a kvalitu živo-
ta. „V červenci plánujeme provést pi-
lotní studii, poté již chcememít k dis-
pozici finální verzi preventivního
programu pro dobrovolníky, které
budeme sledovat po dobu šesti
měsíců. Je to pro nás opravdu výzva,
a pokud se to podaří v lokálním mě-
řítku, rádi bychom rozšířili tento pro-
gram pro celou českou populaci.
Chceme pomoci co nejvíce lidem,“
dodává Rivas.

Mahenovo divadlo. Fasádu
začnou opravovat od východu

RADEK
BABIČKA
dopisy@metro.cz

Vyšetření cukrovky FNUSA

Mahenovo divadlo je chráněno jako kulturní památka České republiky. MAFRA

NABÍZÍME:
• Měsíční prémie až 26%

• Náborový příspěvek 10 000 Kč pro vybrané pozice (*)
• Příspěvek na dopravu a stravování

• Příspěvek na životní / penzijní připojištění
• 5 týdnů dovolené, Multisport karta

Více informací o pozicích naleznete na portálu www.jobs.cz

KONTAKT:
• tel.: 543 563 111

• e-mail: personalni.brno@poclain.com

HLEDÁME NOVÉ ZAMĚSTNANCE:

NC OPERÁTOR (*)
MONTÁŽNÍ DĚLNÍK (*)

LAKÝRNÍK (*)
SKLADNÍK

Poclain Hydraulics s.r.o., Kšírova 186, 619 00 Brno-Horní Heršpice, www.poclain-hydraulics.com

inzerce

U sv. Anny
si posvítí také
na cukrovku



Starobrněnští sládci vyšli vstříc chuťovým pre-
ferencím svých pivařů a na jejich přání uvařili
ležák Bitr s hořkostí 35 IBU. Na velmi hořkou

novinku se v hospodách v Brně a na jižní Moravě
všichni těšili už od začátku listopadu, kvůli přísným
epidemiologickým opatřením se její start přesunul
do letošního roku a čepovat se začne hned po zno-
vuotevření provozoven. Nedočkavci ovšem mohou
Bitr ochutnat hned. V lahvích i plechovkách si ho
mohou koupit v obchodní síti.
Světlý extra chmelený hořký ležák Bitr se vaří tradič-

ním způsobem na dva rmuty z nejkvalitnějších surovin.
Za příjemné pravé chmelové aroma Bitr vděčí kombina-
ci tří prvotřídních typicky českých odrůd včetně nejzná-
mějšího Žateckého poloraného červeňáku. Ten se pro
svou jemnost a příjemné aroma používá i při závěreč-
ném studeném chmelení v ležáckých tancích. Správné
složení použitých chmelů zajistilo Bitru vyváženou chuť
a skvělou pitelnost. Pivo je dále charakteristické jiskrně
zlatavou barvou, středním řízem, vyšší hořkostí od prv-
ního loku a lahodným chmelovým dozvukem, nabáda-
jícím k dalšímu napití. Extrakt původní mladiny (dříve
stupňovitosti) spodně kvašeného ležáku Bitr činí 11,5%
hmotnosti a hořkost 35 jednotek IBU.

„Pro naše spotřebitele jsme uvařili hořký, středně
prokvašený a současně dobře pitelný ležák s jemnou
chmelovou vůní. Vyznačuje se plností v chuti, příjemným
řízem a lahodným dozvukem hořkosti,“ představil nový
ležák sládek pivovaru Starobrno Jiří Brňovják.
O Bitr je dobře postaráno i při jeho ležení, kdy do-

zrává v tancích ze šedesátých a sedmdesátých let
minulého století v historickém pivovarském sklepě
z roku 1872. Ten je vytesán do skály Žlutého kopce, což
umožňuje udržovat optimální teplotu při zrání piva.
Starobrněnští sládci se při vaření Starobrna Bitru vrátili
ke kořenůmpivovaru. Díky kombinaci klasickýchmetod
a vysokého podílu ruční práce připravili poctivý hořký

ležák. Do vybraných provozoven v Brně a okolí se bude
dodávat i nefiltrovaná varianta, v níž hořkost piva ještě
více vynikne.
Receptura nového ležáku se v roce 2020 ladila něko-

lik měsíců. Bitr degustovali odborníci z pivovaru, provo-
zovatelé a majitelé restaurací, známé brněnské osob-
nosti a samozřejmě samotní štamgasti.

Bitr dozrává v historických tancích v ležáckém sklepě pivovaru Starobrno Foto: Richard Stadler

Starobrno splnilo přání štamgastům.
Posílá jim velmi hořký Bitr!

INZERCE

EXTRA hořký
LEžák od Starobrna

NOVINKA



INZERCE


